
 
 
 
 

Høringssvar fra Danmarks Naturfredningsforening til udkast til 

bekendtgørelse om tilskud til ekstensivering med slæt for 2023 
 
Danmarks Naturfredningsforening har modtaget udkast til ovennævnte bekendtgørelse. V ser positivt på at det i forhold 
til den tidligere LDP-ordning, nu bliver tilladt at afgræsse de omfattede arealer efter 15. september, selv om det efter 
vores opfattelse burde være tilladt straks efter at der er høstet på arealet, hvorfor vi foreslår at bekendtgørelsens § 8 stk. 
3 ændres 
 
Samlet set er vi dog fortsat meget kritisk overfor tilskudsordning på den måde den er udformet. Således er det foreslåede 
tilskud på 473,29 EUR så højt, at der vil virke direkte forvridende i forhold til udtagningsindsatsen, især da der ikke 
efterfølgende er krav om at et areal skal indgå i et lavbundsprojekt. På den måde ser vi en stor risiko for at arealer med 
ekstensiveringstilskud direkte kan blokere for et større lavbundsprojekt, da disse skal gennemføres ved 100 % 
frivillighed. Der heller ikke noget til hinder for at en jordejer efter nogle år med tilskud til ekstensivering vælger at 
genoptage omdriften af arealer hvortil der er givet tilskud til ekstensivering, hvorved tilskuddet vil være direkte spildt. 
 
DN er også uforstående overfor at der ikke er mulighed for at opnå tilskud til høst af biomasse på arealer uden for omdrift 
eller uden grundbetaling, da behovet for klargøring til vådgøring her kan være lige så stort og ikke mindst vil 
klimagevinsten ved at få høstet biomasse på disse arealer være langt større end på arealer som er i omdrift. 
 
Danmarks Naturfredningsforening er helt enig i at der er behov for at få fjernet næringsstoffer og biomasse fra mange 
arealer, som med tiden skal indgå i et lavbundsprojekt, men i forhold til dette, rammer nærværende tilskudsordning godt 
og grundigt forbi skiven. Vi skal derfor på det kraftigste opfordre landbrugsstyrelsen til, så snart det overhovedet er muligt 
at få ændret tilskudsordningen så den kan understøtte udtagning og vådgøringen af lavbundsarealer, frem for at 
modarbejde den. I den forbindelse mener vi at tilskuddet til høst af biomasse skal indgå som en integreret del af et 
udtagningsprojekt, så der en klar tidsramme for hvor længe et areal kan få tilskud og en forpligtigelse til efterfølgende at 
arealet får hævet vandstand. Som det er nævnt ovenfor, mener vi også at det skal være muligt at få tilskud til høst af 
biomasse på arealer uden for omdrift og evt. også uden grundbetaling. 
 
Vi håber at Landbrugsstyrelsen vil tage positivt imod til vores forslag til at lavet en tilskudsordning, som reelt vil 
understøtte lavbundsindsatsen og landbrugets klimaudfordring. Vi står som altid til rådighed for at uddybe vores ideer og 
medvirke til at vi kan få mest muligt gavn af de muligheder den nye landbrugspolitik og bioordningerne giver 
 
 
 

 
 
Med venlig hilsen 
 
Thyge Nygaard, Landbrugspolitisk seniorrådgiver 
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